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§ 3
Medborgarförslag - utvidga förskolan Björnlandets gård. 
ÖST 2019/876

Beslut 
Östermalms stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.
 

Sammanfattning av ärendet 
Medborgarförslag har inkommit om att utvidga förskolan 
Björnlandets gård genom att införliva intilliggande parkmark. Syftet 
med utvidgningen är att ge mer utrymme för barnens spring och lek.
Under planeringsprocessen för byggandet av förskolan Björnlandet 
ingick att gården skulle bli en så kallad utsläppsgård. Från start har 
det därför ingått i arbetssätten att använda sig av förskolans närhet 
till grönområden, främst Hästhagsparken, och på sikt den nya 
parkleken. Parkmiljöavdelningen norr anser inte att mer av 
Hästhagsparken bör införlivas i förskolegården, då den öppna 
parkmarken behövs i området.
Förskole- och parklekavdelningen kommer se över Björnlandets 
arbetssätt och rutiner i syfte att de ska fungera i enlighet med den 
ursprungliga planeringen gällande förskolegårdens storlek. 
Öppnanden av Hjortgläntans parklek har skjutits fram till augusti. 
Parken kommer dock att kunna användas från vecka 20, vilket 
bidrar med nya lekytor i närheten av förskolan.
 

Beslutsgång

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
Yrkande
Rudolf Sjöstrand m.fl. (S) och Stephanie Branzell m.fl  (V) yrkar att 
bifalla medborgarförslaget.

Beslutsgång
Ordföranden ställde förvaltninges förslag till beslut mot yrkandet 
från Rudolf Sjöstrand m.fl. (S) och Stephanie Branzell m.fl  (V) och 
fann att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag.
Reservation
Rudolf Sjöstrand m.fl. (S) och Stephanie Branzell 
m.fl  (V) reserverar sig mot beslutet.
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Särskilda uttalanden
Rudolf Sjöstrand m.fl. (S) och Stephanie Branzell m.fl  (V) lämnar 
särskilt uttalande enligt följande:
Den beskrivning av förskolan Björnlandets gård som ges i 
medborgarförslaget visar att förskolegården är ytterst begränsad och 
instängd. 73 barn ska samsas på en väldigt liten yta vilket givetvis 
begränsar barnens möjligheter att röra sig och leka. Det kräver 
också, enligt beskrivningen, väldigt myckt planering av personalen, 
så att inte för många barn vistas samtidigt på gården. 
Lärarförbundet  stödjer föräldrarnas synpunkter och har inkommit 
med skrivelse om förskolegårdens planering vilket också bör 
beaktas.

Handlingar i ärendet
 ÖST 2019/876-3 Svar på medborgarförslag utvidga 

förskolan Björnlandets gård
 289698 Medborgarförslag - utvidga förskolan Björnlandets 

gård
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Utvidga förskolan Björnlandets gård

Svar på medborgarförslag

Förslag till beslut
Östermalms stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning
Medborgarförslag har inkommit om att utvidga förskolan 
Björnlandets gård genom att införliva intilliggande parkmark. Syftet 
med utvidgningen är att ge mer utrymme för barnens spring och lek.

Under planeringsprocessen för byggandet av förskolan Björnlandet 
ingick att gården skulle bli en så kallad utsläppsgård. Från start har 
det därför ingått i arbetssätten att använda sig av förskolans närhet 
till grönområden, främst Hästhagsparken, och på sikt den nya 
parkleken. Parkmiljöavdelningen norr anser inte att mer av 
Hästhagsparken bör införlivas i förskolegården, då den öppna 
parkmarken behövs i området.

Förskole- och parklekavdelningen kommer se över Björnlandets 
arbetssätt och rutiner i syfte att de ska fungera i enlighet med den 
ursprungliga planeringen gällande förskolegårdens storlek. 
Öppnanden av Hjortgläntans parklek har skjutits fram till augusti. 
Parken kommer dock att kunna användas tidigare, vilket bidrar med 
nya lekytor i närheten av förskolan.

Bakgrund
Medborgarförslag har inkommit om att utvidga förskolan 
Björnlandets gård genom att införliva intilliggande parkmark. Syftet 
med utvidgningen är att ge mer utrymme för barnens spring och lek. 
Den planerade parkleken intill förskolan, som ska kunna fungera 
som en extra förskolegård är kraftigt försenad.
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Ärendets beredning
Ärendet har beretts inom avdelningen för förskola och parklek. 
Samråd har skett med Parkmiljöavdelningen norra innerstaden.

Ärendet
Förslagsställarna anför att Björnlandets förskolegård är trång och 
hindrar konstruktiv lek. Små barn riskerar att bli omkull sprungna 
av större barn. När alla barn är ute samtidigt blir ljudnivån hög. När 
personalen är sjuk eller på utbildning ställs utflykter och 
promenader utanför gården in, och barnen är då antingen inomhus 
eller hänvisas till gården. De mindre barnen går på utflykt i lägre 
utsträckning än de större barnen och är därför mer beroende av en 
väl fungerande gård. Under eftermiddagarna släpps samtliga barn ut 
på gården samtidigt. Den planerade parkleken intill förskolan, som 
ska kunna fungera som en extra förskolegård är kraftigt försenad. 
Förslagsställarna menar att det enligt detaljplanen inte finns någon 
formellt bestämd avgränsning av gården i relation till parken, och 
att gården därmed kan utvidgas utan att inkräkta på parkens 
utseende eller funktion. Gårdens yta skulle därmed öka från dagens 
cirka 375 kvadratmeter till cirka 1 500 kvadratmeter.

Synpunkter och förslag
Förskolan Björnlandet startade januari 2018. Under 
planeringsprocessen för byggandet av förskolan ingick att gården 
skulle bli en så kallad utsläppsgård. Det innebär att Björnlandets 
förskola behöver ha särskilda rutiner och arbetssätt för att anpassa 
barnens utevistelser. Från start har det därför ingått i arbetssätten att 
använda sig av förskolans närhet till grönområden, främst 
Hästhagsparken, och på sikt den nya parkleken. 

Under byggprocessen utökades Björnlandets utsläppsgård till del av 
parkmarken utanför förskolan. Förvaltningen anser inte att mer av 
Hästhagsparken bör införlivas i förskolegården. Den befintliga 
öppna parkmark som finns idag är viktig för boende i området. En 
instängsling av ytterligare en del av Hästhagsparken skulle 
dessutom innebära att en del av det öppna gröna stråk mellan 
Hjorthagsparken och Nationalstadsparken som ursprungligen 
planerades, skulle gå förlorad.  

Förskole- och parklekavdelningen kommer att se över Björnlandets 
arbetssätt och rutiner i syfte att de ska fungera i enlighet med den 
ursprungliga planeringen gällande förskolegårdens storlek. 
Öppnanden av Hjortgläntans parklek har skjutits fram till augusti. 
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Parken kommer dock att kunna användas tidigare, vilket bidrar med 
nya lekytor i närheten av förskolan.

Christina Klang Jens Vesterlund
Stadsdelsdirektör Avdelningschef

Bilagor
1. Medborgarförslaget
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Till Östermalms Stadsdelsnämnd

Norra Djurgårdsstaden 10/12-2019

Medborgarförslag

Utvidga förskolan Björnlandets gård

Vi föreslår att gården till Björnlandets förskola utvidgas. Detta möjliggörs genom att staketet
till gården flyttas enligt nedanstående förslag.

Motivering
Forskning och Boverket

Förskolegården är ett viktigt pedagogiskt rum där barn ska kunna röra på sig - fritt
och utforskande. Barn ska gå klättra, hoppa, kravla, åla och ha tillräckligt med
utrymme att springa och få upp farten. Dessutom ska olika slags lekar kunna existera
sida vid sida utan att störa varandra. De som vill ägna sig åt rollekar ska få göra det
ostört och de som vill springa och leka fartfyllt ska få utrymme att göra det liksom de
som vill ägna sig åt sandlådan ska få göra det utan att bli störda. Forskningen är
entydig om detta. Utomhusleken är viktig för barns fysiska och psykiska hälsa, samt
deras koncentration och inlärning. När barn leker tillsammans tränas förmågor så som
språk, konflikthantering, turtagning, empati, inlevelse, fantasi och kreativitet vilket är
förmågor som är viktiga för att fungera i sociala sammanhang hela livet. Men
utomhuslek kräver utrymme och där spelar ytan roll. När ytan är mindre än 20-25
kvm per barn är trängseln stor och markytan slits hårt; gräs ersätts med platsgräs och
gummimattor och inslag av växtlighet försvinner. Dessutom stör barnen varandras
lekar vilket betyder att den koncentration som krävs för att gå in i roll exempelvis
försvinner och leken kommer lätt av sig. Utöver att barnen inte får ro att gå in i olika
lekvärldar skapar lätt irritation vilket kan leda till konflikter. Boverket
rekommenderar 40 kvm/bam.



Dagens situation på Bjiirnlandet
På Björnlandets förskolegård som är ca 3 75 m2 vistas 73 barn vilket innebär 5, 14 m2
per barn. Gården består endast av konstmatenal med begränsad växtlighet samt
sandytor. Här vistas under eftemuddagarna barn på en yta som är endast en åttondel
av vad som är rekommenderat av Boverket. Trängseln är stor och det hindrar
konstruktiv lek. De barn med spnng I benen blir tillsagda att inte springa och små
barn nskerar bh omkullsprungna av de större. Föräldrar uppmanas att inte dröja sig
kvar på gården vid hämtmng och lämmng. Dessutom bhr ljudnivån lätt så hög att
normal sarntalston inte hörs när alla barnen är ute samtidigt.

Ytterligare ett problem är klimatet på gården. Varma sommardagar när solen ligger på
blir gården mycket varm då den ligger i söderläge. Det finns en pergola som erbjuder
visst skydd men den täcker långt ifrån hela gården. Plastmaterialen leder till en
betydligt högre marktemperatur; Under en varm solig dag kan levande gräs vara 25
grader varmt medan konstgräs samma dag är 47 grader varmt.
På vintern har det varit problem med isbildning eftersom smältvattnet inte rinner av
då gården är helt platt bortsett från den slänt som är klädd i plastgräs.

Personalen tar ut de större barnen på promenad eller utflykt på förmiddagar från ca kl.
9.00. Innan dess lämnas de större barnen inomhus eftersom "de leker så yvigt att det
blir svårt för alla kompisar att vara ute tillsammans" som en av pedagogerna uttryckte
det. Skulle någon av personalen vara sjuk eller på utbildning så ställs dessa utflykter
in och barnen blir hänvisade till gården. Alternativt blir de kvar inne. Systemet är
alltså sårbart! Den parklek som är planerad att ligga nära förskolan och ska kunna
fungera som en extra förskolegård är dessutom kraftigt försenad vilket gör att
förskolan inte har tillgång till denna 'extra yta'. De mindre barnen går på utflykt i
lägre utsträckning än de större barnen, endast 1-2 gånger i veckan och de är därför
mer beroende av en väl fungerande gård.
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Det sker inga promenader eller utflykter på eftermiddagar. Efter eftermiddagsvilan
släpps samtliga 73 barn ut på gården successivt. Försök har gjorts att ha barnen i
parken utanför men då den i dagsläget saknar stängsel mot bil och cykelväg sker detta
endast undantagsvis.

Gör gården större!

Vi som skriver detta brev menar att en del av den parkmark som finns i anslutning till
förskolans gård ska införlivas i förskolans nuvarande gård. Det skulle ge ett utrymme som
möjliggjorde spring och lek.

1·

Utdrag ur detaljplan P2008-12203 kv Björnlandet:
Norr är rakt upp på kartan. Gården ligger i söderläge. Detaljplanen har ingen särskild
bestämmelse som reserverar plats för förskolans gård. Den har istället en streckad
linje kring något med beteckningen lek. Denna yta är en del av parken. Det finns
därför ingen formellt bestämd avgränsning av gården. Den kan utvidgas utan att
detaljplanen behöver ändras.
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Förskolans gård kan utvidgas utan att det inkräktar parkens utseende eller funktion.
En utvidgning enligt den blå linjen skulle ge förskolan en gårdsyta på ca I 500m2,
eller ca 23 m2 per barn.
Ovanstående förslag har tagits fram i samråd med BUMS (Barns utemiljö i staden)
och diskuterats med en grupp föräldrar på avdelningen Blåbäret som anser att barnens
utemiljö behöver bli bättre. Förslaget är vidare förankrat i personalgruppen på
Björnlandet som helhjärtat stödjer .detta förslag.
Barnen som växer upp i Norra Djurgårdsstaden måste få. ta plats och här finns mark att
ta i anspråk. Vi föreslår att en del av parkmarken upplåts till förskolan!
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